

ကိတ်သ္မလွေ ကိတ်ဆဉ်ခိဉ်နုဂ်တဂ်အိဉ်ဗိုဉ်



ကေအဲန်ယု - ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး (ဗဟို)၊ နိုင်ငံရေးနှင့် စည်းရုံးရေးကော်မတီ၊
ပညာပေးရေးနှင့် ဖွဲ့စည်းတည်ဆောက်ရေးလုပ်ငန်းကော်မတီမှ ထုတ်ဝေသည်။



ခွန်အဲန်ယျုန်-ကညီဒီကလုာ်စာဖျိန်ကရ၊
လီာ်ခါာ်သးဝဲလီာ်ခိန်သ့ာ်
ကီာ်သူလုာ်
www.knuhq.org

ကီာ်ဆန်ခိန်နာ် တာ်ကူာ်လီာ်တဲသကိးတာ်အိန်ဖျိန် အတာ်ကဲထီာ်လိာ်ထီာ်
တာ်ကစီာ်ဘိးဘာ်ရ၊လီာ်

လါမ့၊ ၁၃ သီ၊ ၂၀၂၄ နံာ်

ခွန်အဲန်ယျုန်-ကညီဒီကလုာ်စာဖျိန်ကရ၊ အတာ်ပာ်တါာ်ပြး ဟီာ်ကဝီ၊ပူ၊ တာ်ပာ်တါာ်ပြးဒီး တာ်ရဲာ်သဲကတီ၊ကမုာ်ဂ့ာ်ဝီ တာ်ကူာ်လီာ်တဲသကိး တာ်အိန်ဖျိန် ယုာ်ဒီး တာ်ပညိာ်ကွာ်စိလ၊ တာ်ဟံာ်ဖျိန်မ၊သကိးတာ်အဂီာ်အံ၊ ဖဲ လါမ့၊ ၁၁ သီ၊ ၂၀၂၄ အနံ၊ လ၊ ခွန်အဲန်ယျုန်-ကညီဒီကလုာ်စာဖျိန်ကရ၊ (လီာ်ခါာ်သး) န့ာ် ဘာ်တါာ်မ၊အီ၊ အဆိကတာ်တဘျီဒီး ဝံ၊ဝဲကဲဝဲ ဂ့၊ဂ့၊ဘာ်ဘာ်န့ာ်လီ၊ အခိာ်ထံး ခံသီအတီ၊ပူ၊ ကီာ်ဆန်ခိန်သ့ာ်တဖာ် ကူာ်လီာ်တဲသကိးတာ် ပု၊ဒီး တာ်သးစာ်ဆါဒီး လီာ်ခံ သ၊သီအတီ၊ပူ၊န့ာ် လ၊တာ်မ၊တာ်အိန်ဖျိန်အပူ၊ တာ်ဟံာ်ဖျိန်မ၊သကိးတာ်၊ တာ်ဟ့ာ်ခီဟ့ာ်နီ၊ တာ်သ့ာ်ညါနာ်ပာ်ဒီး တာ်မ၊ဂ့၊ထီာ်ကံာ်စိတဖာ် အဂီာ် ဒုးအိာ်ထီာ်ဝဲ တာ်အိာ်သးတခါလ၊ အလ၊ပု၊ဒီး တာ်ယူတာ်ဖိး န့ာ်လီ၊

တာ်ကူာ်လီာ်တဲသကိးတာ်အိန်ဖျိန် အတာ်ပညိာ်ကွာ်စိ မ့ာ်ဝဲ တာ်ကဟံးန့ာ်ဂ့ာ်ဝီဒီး ဘျါရဲ တာ်တ၊တဖာ်လ၊ အကါဒိာ်လ၊ တာ်ပာ်တါာ်ပြးအဂီာ် လ၊ကီာ်ဆန်ခိန်တဖာ် လ၊ ကီာ်ဆန် (၂၇) ဘ့ာ် ဘာ်ကွာ်ဆါာ်မဲာ်လ၊ ခွန်အဲန်ယျုန်- ကညီဒီကလုာ်စာဖျိန်ကရ၊ တာ်ပာ်တါာ်ပြး ဟီာ်ကဝီ၊အပူ၊ အဂီာ်န့ာ်လီ၊ တာ်ကူာ်လီာ်တဲသကိးတာ် လ၊တာ်တု၊လီ၊ တီ၊လီ၊အပူ၊ ဒီး တာ်ကွဲးလီ၊ဟံာ်လီ၊ တာ်တီာ်ကူာ်ကျဲ၊သ့ာ်တဖာ် အသနာ်အပူ၊ ပု၊ထီာ်တာ်အိန်ဖျိန်တဖာ် ယုာ်သ့ာ်ညါအါထီာ် ကမုာ်တာ်ပာ်တါာ်ပြးဒီး တာ်ရဲ၊လီာ်ဘာ်ထွဲဒီးကမုာ် တာ်ဂ့ာ်သ့ာ်တဖာ် ကဂ့၊ဒိာ်ထီာ်အဂီာ် တာ်တီာ် ကျဲ၊ကူာ်တရဲးလ၊အသီတဖာ် န့ာ်လီ၊

တၢ်ကူၢ်လိာ်တဲသကိး တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အံၤ ဘၣ်တၢ်ကတိၣ်ကတီၤအီၤ လီၤတၢ်လီၤဆဲးလၢ ကကျၢၢ်ဘၢ တၢ်ဂ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ် လၢအမ့ၢ် တၢ်ဆဲးကျိးဆဲးကျါ တၢ်တိာ်ကူၢ်ကျဲၤသ့ၣ်တဖၣ်, တၢ်ရဲၣ်သဲကတီၤလၢ တုၤလီၤတီၤလီၤ ဒီး ကမျၢၢ်ပုၤတဝီ အတၢ်ဟံၣ်ဖျိၣ်မၤသကိးတၢ်အဂီၢ် တၢ်မၤဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ် ယုၣ်ဒီး တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ အလီၤဆီလိာ်သးတဖၣ် န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အံၤအပူၤ တၢ်ဃုာ်ထံၣ်န့ၢ် တၢ်စံးဆၢတဖၣ်လၢ တၢ်မၤအီၤသ့ၣ်လၢ တၢ်မၤပျီၤပူၤတဖၣ် တကးဒီးဘၣ် အမဲာ်ညါ လၢကီၢ်သ့ၣ်လ့ၤတၢ်ပၤတၢ်ပြဲးဟီၣ်ကဝီၤသ့ၣ်တဖၣ်အပူၤ သ့ၣ်လီၤခၢၣ်သနၢၣ်လၢ တၢ်ဒိၣ်ထီၣ် ထီထီၣ်လၢ အတူၢ်ယံာ်ခိၣ်ကျါၤသ့ၣ်တဖၣ် န့ၣ်လီၤ.

တၢ်မၤတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖၣ်လၢ အဟိာ်ထွဲထီၣ်ဝဲတဖၣ်န့ၣ် ကျဲၤလီၤဟံၣ်လီၤ တၢ်ပၤတၢ်ပြဲးဒီး တၢ်ရဲၣ်သဲကတီၤကမျၢၢ်ဂ့ၢ်ဝီ တဖၣ် တုၤလီၤတီၤလီၤ လၢ တၢ်ကမၤအီၤလၢ တၢ်မၤပျီၤပူၤ အသနၢၣ်အဂီၢ် စ့ၢ်ကိးန့ၣ်လီၤ. ကီၢ်ဆၣ်ခိၣ်တဖၣ်ဒီး ကီၢ်ဆၣ် နဲၣ်ရှဲၣ်တဖၣ်လၢ အဟဲထီၣ် တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖၣ်အံၤ ပၣ်ဃုာ်မၤလိသကိးလၢ ကီၢ်သ့ၣ်လ့ၤတၢ်ပၤတၢ်ပြဲးလံာ်စိာ်စုလၢ အကဖိးမံဒီး တၢ်မၤတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤတဖၣ်လၢ တၢ်မၤအီၤသ့ၣ်လၢ ဟီၣ်ကဝီၤသ့ၣ်တဖၣ်အပူၤ ဒ်သိးဒီး ကီၢ်ဆၣ်တဘျီ စ့ၢ်စ့ၢ် အတၢ်ဂုၤထီၣ်ပသီထီၣ် အဂီၢ်စ့ၢ်ကိးန့ၣ်လီၤ.

တၢ်လီၤဆီတမံၤလၢ တၢ်ကူၢ်လိာ်တဲသကိးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဒၣ်တၢ်ခွဲးတၢ်ယာ် အဒိၣ်အမ့ၢ်လၢ ကီၢ်ဆၣ်ခိၣ် တဖၣ် လၢ အဟဲထီၣ် တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖၣ်အဂီၢ် ကသ့ၣ်ထီၣ်န့ၢ်ဝဲဒၣ် တၢ်ရဲၣ်လိာ်ဆဲးကျိးလိာ်သး အဂီၢ် စ့ၢ်ကိး န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်ကူၢ်လိာ်တဲသကိးတၢ်အပူၤ တၢ်ဟ့ၣ်ခိၣ်ဟ့ၣ်နီၤသကိး တၢ်ဟ့ၣ်ကူၢ်တဖၣ် ဒီး တၢ်လဲၤခီဖျိသ့ၣ်တဖၣ်အံၤ တလၢကွံာ်န့ၣ် တၢ်အိၣ်ဖျိၣ် အတၢ်ပညိၣ်ကွၢ်စိ လၢ တၢ်မုၢ်လၢလၢ တၢ်ကမၤဒိၣ်ထီၣ် တၢ်ဟံၣ်ဖျိၣ်မၤသကိးတၢ် သးသဟီၣ် အဂီၢ် စ့ၢ်ကိးန့ၣ်လီၤ.

လၢတၢ်ကံာ်တၢ်စီအပူၤ ကီၢ်ဆၣ်ခိၣ်တၢ်ကူၢ်လိာ်တဲသကိးဒီး တၢ်မၤ တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အံၤ တမ့ၢ်လၢ ကတီၢ်ဖျၢ် တၢ်မၤ ဒုးအိၣ် ထီၣ်တၢ်ဘၣ်ဒီး မ့ၢ်ခိၣ်ကါတခါလၢ အကါဒိၣ်လၢ တၢ်ဟံၣ်ဖျိၣ်မၤသကိးတၢ်ဒီး တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ကံာ်စီ တဖၣ် လၢ အက တူၢ်ယံာ်ခိၣ်ကျါၤလၢ ကီၢ်ဆၣ်ခိၣ်ဒီး ကီၢ်ဆၣ်နဲၣ်ရှဲၣ်တဖၣ် အဂီၢ်စ့ၢ်ကိးန့ၣ်လီၤ. ကီၢ်ဆၣ်ခိၣ်တဖၣ်ဒီး ကီၢ်ဆၣ် နဲၣ်ရှဲၣ် တဖၣ်အံၤ လၢတၢ်ဟံၣ်ဖျိၣ်မၤသကိးတၢ်လၢ အတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤ အယိဒီး ကကဲထီၣ် တၢ်ဘျုးတၢ်ဖျိၣ် ဒိၣ်ဒိၣ်မုၢ်မုၢ်လၢ ကမျၢၢ်တၢ်ပၤတၢ်ပြဲးသ့ၣ်တဖၣ်လၢ အအိၣ်လၢ ကီၢ်သ့ၣ်လ့ၤတၢ်ပၤတၢ်ပြဲး ဟီၣ်ကဝီၤ သ့ၣ်တဖၣ် အပူၤ စ့ၢ်ကိး ဘၣ်တၢ်မုၢ်လၢကွၢ်စိဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ.

လၢတၢ်ဆဲးကျိးဂီၢ်

- စီၤနၤဒုၣ်ဒါ (Signal+66 98 687 9384)
 - နီၢ်ဆိၣ်ဖိၣ် (Signal +66 80 228 0996)
- E-mail: knu.comm@protonmail.com

ကညီကလုာ်ခိာ်နာ်, သိာ်ဒူ ထံဖိကိာ်ဖိခဲလၢာ်သ့ာ်သ့ဇာ်,

ကညီတၢ်ဟံာ်ဆါ အတၢ်ဂဲလိာ်သ့ာ်ထီာ် ကညီကိာ် "ကိာ်သူလုာ်" အလဲာ်အထီလၢ အကြးဝဲဘၣ်ဝဲဒီးကညီကလုာ် အဂီၢ်မ့ၢ်ကညီကလုာ်အတၢ်မ့ၢ်လၢ, အတၢ်မံမိာ်န့ၢ်လီၤ. ကညီကလုာ်ခဲလၢာ်ဃုာ်ဃုာ် အသးပူၤအိာ်စဲဘူးဝဲဒီးကညီကိာ် "ကိာ် သူလုာ်" န့ၢ် ပသမၤအလီၢ်တအိာ်ဘၣ်. တၢ်ဘိးဘၣ်ရၤလီၤလၢ တၢ်သ့ာ်ထီာ်ကညီကိာ် "ကိာ်သူလုာ်" ဒီးတၢ်ကရၢကရိသ့ာ် ထီာ် "ကိာ်သူလုာ်ဒိာ်" အိာ်တ့ၢ်ဝဲ (၇၅) န့ၢ်လံာ်န့ၢ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် တုၤဆါကတီၢ်အံၤ ပပုၤကလုာ်တဖၣ် ပတဒီးန့ၢ်ဒီး အိာ်ဒီး "ကိာ်သူလုာ်" လၢအဘၣ်တၢ်သ့ာ်ညါပာ်ပနီၣ်အိၤလၢ အအိာ်ဒီး တၢ်သဘျု တၢ်ထဲသိးတုၤသိး ဒီး တၢ်စံာ်ညိာ်ပၤလီၤသးအခွဲးအ ယာ်ဒီးဘၣ်. ပတၢ်လဲၤခိဖျါ ဒုးန့ၢ်ဟံာ်ပုၤလၢ တၢ်သ့ာ်ထီာ်ကညီကိာ် "ကိာ်သူလုာ်" ထဲလၢတၢ်သးအိာ်တမံၤစိၤတန့ၢ်ဘၣ်. တၢ် ကဘၣ်သ့ာ်ထီာ်စ့ၢ်ကိးအိၤလၢ တၢ်မၤနီၢ်နီၢ်န့ၢ်လီၤ. ထံကိာ်တဘျုအတၢ်အိာ်ထီာ်, အတၢ်ဂၢၢ်တၢ်ကျၢၤ, အတၢ်လဲၤထီာ်လဲၤ ထီ, အတၢ်မ့ၢ်တၢ်ခုာ်န့ၢ် အိာ်သန့ၤထီာ်အသးလၢ တၢ်ဂ့ၢ်အါမံၤန့ၢ်လီၤ. တၢ်တီခိာ်ရိာ်မဲ, တၢ်ပၤဆုၤရဲၣ်ကျဲၤထံဖိကိာ်ဖိကမ့ၢ် အတၢ်ဘၣ်ဘိာ်ဘၣ်ညိ, အပုၤဂ့ၢ်ပုၤဝဲ အတၢ်လိာ်ဘၣ်, ထံကိာ်ဒီးထံဖိကိာ်ဖိ အတၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢ, မ့ၢ်ကျဲၤလဲၤကွၢ်ဂ့ၢ်ဝဲဒီး တၢ်ဂ့ၢ် တၢ်ဝဲအဂၤ အိာ်ဝဲအါမံၤလၢ တၢ်ကဘၣ်မၤအိၤန့ၢ်လီၤ.

တၢ်မၤလၢပုၤ ကညီကလုာ်အတၢ်မိာ်န့ၢ်သးလီၤအဂီၢ် ဒိတၢ်ကရၢကရိဟ့ၣ်လီၤမူဒါအသိး ကညီဒိကလုာ်စၢဖျိာ်ကရၢ, တီခိာ်ရိာ်မဲဒီး ပာ်လီၤကျဲၤသန့, တၢ်မၤရဲၣ်ကျဲၤတဖၣ် လၢထံရၢၢ်ကိာ်သးဂ့ၢ်ဝဲ, သုးဂ့ၢ်ဝဲဒီး တၢ်ပၤဆုၤကမ့ၢ်ဂ့ၢ်ဝဲ အါမံၤဒီး မၤဖျါ ထီာ်ဝဲအမိာ်လံာ်မိာ်ပုၤန့ၢ်လီၤ. တၢ်မၤလၢပုၤ ကညီဒိကလုာ် အတၢ်မိာ်န့ၢ်သးလီၤဒီး ကညီဒိကလုာ်စၢဖျိာ်ကရၢ ထံရၢၢ်ကိာ်သး တၢ်ပညိာ်ကွၢ်စိသ့ာ်တဖၣ်အဂီၢ် တၢ်မၤအပူၤ တၢ်ဘၣ်ကွၢ်ဆၢာ်မဲာ်ဒီး တၢ်အိာ်သးလၢ အတၢ်တၢ်ဒီးပုၤအါမံၤန့ၢ်လီၤ. တၢ်တၢ် တၢ်ဒီးပုၤအခိာ်သ့ာ် မ့ၢ်ကလုာ်ဒိာ်စိသန့ဒီးမိၤစိရိၤသန့ လၢပုၤဟံာ်တဖၣ် ဟံးဃာ်ဒီးစူးကျဲၤန့ၢ်လီၤ. တၢ်ကဘၣ်မၤလီၤပျီာ် ကွၢ်သန့ဒီး ပုၤလၢအစူးကျဲၤသန့တဖၣ်အံၤန့ၢ်လီၤ.

ကတီၢ်အံၤ ပထီာ်ဃုာ်ဖျိာ်ထီာ်ပသး, ဂဲလိာ်သကိးဒီးကလုာ်ဒူတၢ်ဟံာ်ဆါကရၢတဖၣ်, ကရၢကရၢလၢ အထီဒါကလုာ် ဒိာ်စိသန့ဖိ သုးမိၤစိရိၤကရၢတဖၣ်လၢ သုးဂ့ၢ်ဝဲ, ထံရၢၢ်ကိာ်သးဂ့ၢ်ဝဲအကျဲၤလၢတၢ်ဆီတလဲကိာ်ပယီၤထံရၢၢ်ကိာ်သး အကွၢ်အဂီၢ် လၢအဖိးမံဒီး ထံကိာ်အံၤအတၢ်အိာ်သး, အတၢ်လိာ်ဘၣ်အသိး လၢအမ့ၢ်တၢ်သ့ာ်ထီာ် ဖဲာ်ဒဲရဲၣ်ဒိာ်မိာ်ကရၢစံာ်ကိာ်စၢဖျိာ်အဂီၢ် န့ၢ်လီၤ. တကတီၢ်ဃီ တၢ်ကပာ်လီၤတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤဒီး ပၤဆုၤပပုၤကလုာ် ထံဖိကိာ်ဖိတဖၣ် ဖဲဟီာ်ကဝိၤသဘျုတဖၣ် လၢပပၤ ဆုၤအိၤန့ၢ်အပူၤတဖၣ်, ဘၣ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဝဲ ဒီးဟ့ၣ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢ, ရဲၣ်ကျဲၤန့ၢ်ပုၤဂ့ၢ်ဝဲအတၢ်လိာ်ဘၣ်, ပုၤဂ့ၢ်ဝဲအတၢ်လဲၤထီာ်လဲၤထီ လၢသန့ၢ်ကိးသန့ၢ်ဒဲးအဂီၢ်န့ၢ်လီၤ. တၢ်မၤအံၤ မ့ၢ်တၢ်သ့ာ်ညါပာ်ပနီၣ်လီၤပသး, မ့ၢ်တၢ်သ့ာ်ထီာ်ပတၢ်စိတၢ်ကမိၤ, မ့ၢ်တၢ် သ့ာ်ထီာ် ကညီကိာ် "ကိာ်သူလုာ်" ဒီးမ့ၢ်တၢ်သ့ာ်ထီာ်ဖဲာ်ဒဲရဲၣ်ကိာ်စၢဖျိာ်တၢ်မၤအကွၢ်အဂီၢ်တမံၤလၢ အမ့ၢ်တၢ်သ့ာ်ထီာ် စးထီာ် မၤအိၤလၢ လာ်ဆူထး တၢ်မၤအကျဲၤအကျဲၤန့ၢ်လီၤ.

ကတီၢ်အံၤ ပအိာ်လၢတၢ်ဟံာ်ဆါ အကတီၢ်န့ၢ်လီၤ. ပမူပဒါမ့ၢ်ပကဘၣ်ဒုးလီၤပျီာ်ကွၢ်သန့ဒီးပုၤလၢအစူးကျဲၤသန့တဖၣ် အံၤဒီးအဒုးအိာ်ထီာ် ထံလီၢ်ကိာ်ပုၤတၢ်ဒုးန့ၢ်လီၤ. ပကဘၣ်သ့ာ်ထီာ်သကိးကညီကိာ် "ကိာ်သူလုာ်" ဒီး တကတီၢ်ဃီသ့ာ်ထီာ်သ ကိး ဖဲာ်ဒဲရဲၣ်ဒိာ်မိာ်ကရၢစံာ်ကိာ်စၢဖျိာ် လၢအအိာ်ဒီး တၢ်အုာ်ကိၤသးလၢ ကလုာ်ဒူဃုာ် ဒီး ထံဖိကိာ်ဖိခဲလၢာ် အတၢ်အိာ် မူဘျုာ်တီၢ် လၢအဂ့ၢ်ဆူညါအဂီၢ်န့ၢ်လီၤ. ပကဘၣ်မၤသကိးတၢ်ဒီး ကလုာ်ဒူ ဒီးဒိာ်မိာ်ကရၢစံာ်ဂံၢ်ဘါကရၢတဖၣ်န့ၢ်လီၤ. တၢ်ဒုးလီၤပျီာ်ကလုာ်ဒိာ်စိ ဒီး မိၤစိရိၤသန့ဖိသ့ာ်တဖၣ် ဒီး သ့ာ်ထီာ်ကိာ်စၢဖျိာ်လၢ အသ့ာ်လီၤအသးလၢ ဖဲာ်ဒဲရဲၣ်ဒိာ်မိာ်ကရၢ စံာ်ကျဲၤသန့ တၢ်နီၢ်အဖိခိာ် မ့ၢ်န့ၢ်သၢပုၤပကအိာ်ထီာ်ဒီး ကညီကိာ် "ကိာ်သူလုာ်" လၢအိာ်ဒီးတၢ်ထဲသိးတုၤသိး တၢ်စံာ်ညိာ် ပၤလီၤသး လၢပကိာ်ပုၤဒိာ်ဝဲန့ၢ်လီၤ.

တၢ်မၤအံၤ မူဒါအိာ်လၢ ပဝဲပုၤလၢအအိာ်ဒီး ပာ်ဒိာ်ဝဲကိာ်သူလုာ် လၢအသးကံၢ်ပုၤကိးဂၤဒဲးန့ၢ်လီၤ. မ်ပကသ့ာ်ထီာ် သကိး ကညီကိာ် "ကိာ်သူလုာ်" လၢတၢ်မၤနီၢ်အတၢ်မၤသကိးလၢ ပသန့ၢ်ဒိာ်ဝဲစ့ၢ်စ့ၢ်န့ၢ် မ့ၢ်တၢ်အလီၢ်အိာ်ဝဲနီၢ်နီၢ်န့ၢ်လီၤ.

ကရၢခိာ်
ခုာ်အဲာ်ယျုာ်-ကညီဒိကလုာ်စၢဖျိာ်ကရၢ
လီၢ်ခၢာ်သး



**တင်ထံလိင်သံကွာဒီးခွင်အင်ယူဂ် ပှဟီဂ်ခိဂ်ဖိခွဲး
ယာ်ကမ်းတံင်ခိဂ် ပဒိဂ်နီဂ်ဘျူမုန်းစဂ် ဘဂ်ထွဲ
ဟီဂ်ခိဂ်ဒီဖျာဂ် ပှဘဂ်ကီဘဂ်ခဲမုာ်နံအဂုာ်**

*တင်သံကွာ်. လါယူဂ် ၂၀ သီလာအလီလာဘဂ်ဝဲ ဟီဂ်ခိဂ်ဒီ
ဖျာဂ် ပှဘဂ်ကီဘဂ်ခဲအမုာ်နံန့န့ သရဂ်မုာ်အဲဂ်ဒီးတဲတင်မနုာ်
လဲဂ်.*

တင်စံးဆါ. ပမုာ်ကွာ်ကွာ်ထံဂုာ်ကီဂ်ကွာ် တင်ပာ်ပနီဂ်ပှဘဂ်
ကီဘဂ်ခဲဖိန့ မုာ်ပှလါ အဘဂ်ဃုာ်ပှဖျဲးအသးလါထံဂုာ်ကီ
သးမုာ်ဂုာ်, တင်နီဖးတင် ချဲတင်ဆါ ဒ်အမုာ်မုာ်ခါ, တင် ဘျဲတင်
ဘါ, တင်မအါမသီ, တင်ကွာ်တလီ, ဒီးတင်မကီမ မဲတုာ်
လါအဘဂ်ဃုာ်ပှဖျဲးကွာ် အသးသမုာ်သ့တဖ် တင်ပာ်အါဒ်
အမုာ်ပှဘဂ်ကီဘဂ်ခဲဖိတဖ်န့လီ. တနံညါအံ Internation
al World Refugee Day Theme န့မုာ်ဝဲဒ် "Our Home"
"ပဟံဂ်" န့လီ. ပှဘဂ်ကီဘဂ်ခဲဖိသ့တဖ် ဘဂ်ဟးထီဂ်
ကွာ်လါအဟံဂ်အယီန့ မုာ်ပှလါ အဘဂ်ကွာ်ဆါမဲတင်နး
တင်ဖျဲးနးနးကျဲကျဲန့လီ. ပထံလီဂ်ကီပှထဲသးဟံးန့ဆူဂ်
တင်စိတင်ကမီ ၃ နံဂ်အတီပှန့ ပဒုဖိသဝီဖိ, ပထံဖိကီ
ဖိ, ပကမုာ်သ့တဖ် အဟံဂ်အယီလါမဲကွာ်, အူအိဂ်ကွာ်,
တင်တုာ်လါကဘီယူမုာ်ပိဒီး တင်မဟးဂုာ်ဟးဂါအါအမဲ
ညါ အကစါဒ်ဝဲ တင်မအါမသီ မသံမဝီအါ ဆူဂ်မဲကဲ
မဲအိဂ်, တင်ဒဲအူမုာ်ဒီးအါ အိဂ်ဝဲန့လီ. အယီတနံအံ
ပှဘဂ်ကီဘဂ်ခဲ အမုာ်နံအံ တင်ပာ်လီဝဲ Motto လါအမုာ်
"ပဟံဂ်" န့ လါပှဘဂ်ကီဘဂ်ခဲ လါအယုာ်မုာ်ဟးဖျဲးတဖ်အ
ဂီကဲထီဂ်ဝဲ Meaningless "အခိပညါတအိဂ်" ဘဂ်န့လီ. မုာ်
လါ အဟံဂ်အယီ တအိဂ်လါအယီ န့လီ. တုာ်လါပတဲလါ
"ပဟံဂ်" န့ကဘဂ်မုာ်ဟံဂ်မုာ်ဃီပါ, အိဂ်ကူအိပဲ, အိဂ်မုာ်
အိဂ်ရံ ဒီးသ့ဂ်သးခု, သ့ဂ်ဖွဲးညီ, အိဂ်ယူအိဂ်ဖိး လါဟံဂ်
တဖျာဂ်အပူန့လီ. ဘဂ်ဆဲဟံဂ်လါအဝဲသ့ဂ်ကအိဂ်ကဆိး,
သ့ဂ်ဖွဲးညီအဂီန့ တအိဂ်ဘဂ်. ဘဂ်ဟးအိဂ်ကုာ်လါ သ့ဂ်
ခိဂ်ထံးတံင်ခိဂ်ထံးန့ မုာ်တင်လါအမာဘဂ်ဒီပှ အိဂ်ကတင်
ဒီးမုာ်စုာ်ကီး တင်မဘဂ်ဒီပှဟီဂ်ခိဂ်ဖိခွဲးယာ် အထီကတင်ဒီး
မုာ်စုာ်ကီးတင်မတရီတပါ ပှဟီဂ်ခိဂ်ဖိခွဲးယာ်အိဂ်ကတင်
လါ သးတဖ်အံန့လီ.

*တင်သံကွာ်. သးဟံးန့ဆူဂ်တင်စိတင်ကမီ သးကီဂ်ကး
အသးအတင်မဟးဂါ ပှဟီဂ်ခိဂ်ဖိခွဲးယာ်အံန့ အမာကမုာ်ဝဲ
ဟီဂ်ခိဂ်ဒီဘဂ် တင်ပာ်လီယာ် တင်သိဂ်တင်သီမနုာ်တဖ်လဲဂ်.*

တင်စံးဆါ. တင်မဟးဂါပှဟီဂ်ခိဂ်ဖိခွဲးယာ်တဖ်န့ ပ
မုာ်ကွာ်ကုာ်န့ မုာ်အဘျဲးစဲလီဂ်အသးန့လီ. တခါစုာ်စုာ်န့
ပတဲအါတသ့လါဘဂ်. ဘျဲးစဲအသးခဲလါန့လီ. မဟးဂါ
ပှဟီဂ်ခိဂ်ဖိခွဲးယာ်န့ တမုာ်လါမုာ်ဆုာ်မုာ်ဂါ အတင်မဘဂ်.
မဟးဂါဝဲ တုာ်လါ နကသ့ဂ်ထီဂ်ကုာ် နတင်အိဂ်မုာ်အိဂ်ဂဲတသ့
လါဘဂ်, မဲတုာ်နတင်အိဂ်မုာ်ဟးဂါ လါတူဂ်ကွာ် တစုန့
လီ. အယီအဝဲမဟးဂါဝဲပှဟီဂ်ခိဂ်ဖိခွဲးယာ်တင်သိဂ်တင်သီ
ခဲလါခဲဆုန့လီ. ပှတကအတင်အိဂ်မုာ်န့ အိဂ်မုာ်ဝဲကသ့အ
ဂီ နလဲမဟးဂါကွာ်အသပါ, ခွး, အဟံဂ်အယီ, နမဆူး
မဆါမအါမသီအါဒီးမတပျာ်တပျါတင်လံန့မုာ်နမလီ
တူဂ်ပှဟီဂ်ခိဂ်ဖိအစါန့လီ. အခဲအံမဟးဂါဝဲတကးဒီး
ဘဂ် မအူအိဂ် မကဲထီဂ်ဝဲလါ ဖ်ဆါအယီန့ ယအဲဂ်ဒီးတဲ
ရဲရဲဒီးဒုဒုလါ အဝဲသ့ဂ်မဟးဂါဝဲပှဟီဂ်ခိဂ်ဖိခွဲးယာ် လါ
လါဆုဆုန့လီ. ပတဲအါလါအဂုာ်မးတသ့လါဘဂ်.

*တင်သံကွာ်. တနံအံလါအလီလာဘဂ်ဝဲ ဟီဂ်ခိဂ်ဒီဖျာဂ်ပှ
ဘဂ်ကီဘဂ်ခဲ အမုာ်နံန့ သရဂ်မုာ်အဲဂ်ဒီးတဲဘဂ် ဟီဂ်ခိဂ်ဘီ
မုာ်စါဖျဲးကရု ဒီး ပှဟးဂါမတင်လါ ပှဘဂ်ကီဘဂ်ခဲသ့
တဖ် အအိဂ်ဒ်လဲဂ်.*

တင်စံးဆါ. တင်လါယအဲဂ်ဒီးတဲန့ ကီးနံဒီးန့ မဲဝဲဒ်
တင်သ့ဂ်နီဂ်ထီဂ်ကုာ်, မလါမကပီဝဲဒ် ပှဘဂ်ကီဘဂ်ခဲသ့
တဖ်အမုာ်နံန့ ယသးခုဒီးယဆီဂ်ထွဲန့လီ. ဘဂ်ဆဲတင်
မမုာ်နံအံ တင်တင်တင်ပညိဂ်မုာ်တင်မနုာ်လဲဂ်. အိဂ်ဒ်ကမ
လါကပီမုး ဒီး ကသ့ဂ်သးခု သ့ဂ်ဖွဲးညီ အိဂ်သကီးအိ
သကီး ဂဲကလံဂ် အဂီလါစါ. တဘဂ်မုာ်ဒ်န့ဘဂ်. ပမအါ
ဒ်အံန့တလါပှဘဂ် တတုာ်လါစုာ်ကီးဘဂ်. တုာ်လါနမပှ
ဘဂ်ကီဘဂ်ခဲအမုာ်နံလဲန့ နကဘဂ်လဲတုာ်ဆူ ပှဘဂ်ကီ
ဘဂ်ခဲသ့ဂ်တဖ်အအိဂ် ဒ်အတုာ်န့လီ. နကဘဂ်လဲတုာ်လါ
နနီကစါ နကဘဂ်ဟ့ဂ်ဂံဟ့ဂ်ဘါ နကဘဂ်ကွာ်ထွဲကုာ် ဒီးန
ကဘဂ်ဆီတလဲကွာ် သနုလါနပာ်လီ လါအတဘဂ်လီဘဂ်
စးဘဂ်ဘျဲးဘဂ်ဒါဘဂ်တဖ်န့လီ. ဒီးနကဘဂ်ကွာ်ကုာ်ဒီးဘီ
ဘဂ်ကုာ်အါန့လီ. လါဟီဂ်ခိဂ်ချါအံန့ ပှဘဂ်ကီဘဂ်ခဲဖိ
တဖ်အါထီဂ်ကီးမုာ်နံဒီးန့လီ. တင်အံဟဲကဲထီဂ်သးခိဖျိ
လါတင်ဒုးတင်ယအိဂ်ထီဂ်အယီန့လီ. အယီအဆီကတင်
န့တင်ကဘဂ်မပတုာ်ကွာ် တင်ဒုးတင်ယန့လီ. တင်ဒုးတင်
ယမုာ်တပတုာ်ဘဂ်န့ တင်ဃုာ်မုာ်ဟးဖျဲးကအိဂ်ထီဂ်ဒီး ကအါ
ထီဂ်ဒ်ကွာ်ကွာ်န့လီ. ခဲခါတခါန့ ပှဘဂ်ကီဘဂ်ခဲဖိလါအ
ဘဂ်ဃုာ်မုာ်ဟးဖျဲးလါ ပှထံပှကီ အိဂ်ဆိးအလီတဘဂ်ကျဲ
တဘဂ်တဖ်န့ အဝဲသ့ဂ်ကဘဂ်လုာ်ကွာ်ကုာ်ဒ်အတုာ် ဒီးက
ဘဂ်ဟ့ဂ်ကုာ်အခွဲးအယာ် ဒ်သိးထံကီလါအဝဲသ့ဂ်လဲတုာ်န့
ကနုာ်ကုာ်တင်အိဂ်ကဒု လါအအိဂ်ဒီးတင်ဘံဂ်တင်ဘါ, တင်က
ဟုကယာ် ဒီး တင်သးလါ န့ကဘဂ်အိဂ်ဝဲဒ်န့လီ. အခဲ
အံ ထံကီလါပှဘဂ်ကီဘဂ်ခဲသ့ဂ်တဖ် လဲဃုာ်အိဂ်ကဒုန့
ပထံဘဂ်လါတင်ကီတင်ခဲအိဂ်လါ အဝဲသ့ဂ်အဂီ န့လီ.

ပထံလီဂ်ကီပှန့ ခိဖျိတင်ဒုးတင်ယအယီန့ ထံဖိကီ
ဖိတဖ် ဘဂ်ကဲထီဂ်ပှဘဂ်ကီဘဂ်ခဲန့ အိဂ်လါအကကွာ်န့

လီ၊ အယိတၢ်ကဘၣ်အိးထီၣ်န့ၢ်အိၣ်ကျဲလၢ ကလဲအိၣ်ကဒု လၢပှၤထံပှၤကီၢ် ကဘၣ်သ့၊ ကဘၣ်န့ၢ်န့ၢ်လီၤ တုၤလၢအလဲအိၣ်ကဒုလံန့ၢ် ထံကီၢ်ဝဲန့ၢ် ကဘၣ်ဟ့ၣ်အဝဲသ့ၣ် အခွဲးအယၢ် လၢကန့ၢ်လီၤအိၣ်ဝဲ၊ ကဘၣ်ဟ့ၣ်စ့ၢ်ကိးတၢ်ဒိသဒါ၊ ကဘၣ် ဟ့ၣ်စ့ၢ်ကိး တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၣ်၊ ကဘၣ်ဟ့ၣ်စ့ၢ်ကိး ဟီၣ်ခိၣ်ဖိအ ခွဲးအယၢ် လၢအမ့ၢ်ကအိၣ်မူဘၣ်၊ ကအိၣ်ကအိၣ်ဘၣ်၊ ကကူ ဘၣ်သိးဘၣ်၊ ကအိၣ်ဘၣ်ဆိးဘၣ်အဂီၢ်န့ၢ် ကဘၣ်တဲန့ၢ်ခဲးဝဲ တုၤလၢအန့ၢ်န့ၢ်လီၤ မ့တမ့ၢ်ဘၣ်န့ၢ် ပှၤဘၣ်ကိဘၣ်ခဲဖိသ့ၣ် တဖၣ် လဲၤတုၤဒီးပှၤနီၤဟးထီၣ်ကွံာ်အိၣ်၊ လဲၤတုၤဒီးဘၣ်ဟဲက့ၤ ဃုာ်န့ၢ် တမ့ၢ်တၢ်လၢအဘၣ်ဘျိးဘၣ်ဒါဘၣ်န့ၢ်လီၤ

ခိဖျိလၢပှၤဘၣ်ကိဘၣ်ခဲဖိအိၣ်ထီၣ်ဒီး ဟးအိၣ်ဘၣ်လၢပှၤ ထံပှၤကီၢ် ဒီး တလဲအိၣ်ဘၣ်ဒီးလၢ ကီၢ်သၢဘၣ်တဘျီဒီး ဘၣ်န့ၢ် အိၣ်ဝဲဒၣ်အါအါဂီၢ်ဂီၢ်န့ၢ်လီၤ အယိလၢပှၤသ့ၣ်တဖၣ် အံၤအဂီၢ် တၢ်ကဘၣ်လူၤကွၢ်က့ၤအိၣ်၊ အိးထီၣ်န့ၢ်က့ၤတၢ်ခွဲး တၢ်ယၢ်လၢ တၢ်လဲအိၣ်ကဒုလၢ ကီၢ်သၢဘၣ်တဘျီကန့ၢ် အဂီၢ်န့ၢ်လီၤ ခံၤတခါန့ၢ် ဖဲအအိၣ်ဒိးအဖၢမ့ၢ် ဒီး တလဲဘၣ် ဒိးဝဲဘၣ်အခါန့ၢ် တၢ်ကဘၣ်ကွၢ်ထွဲအဝဲသ့ၣ် လၢတၢ်အိၣ်တၢ် အိၣ်၊ တၢ်အိၣ်တၢ်ဆိး လၢတနံၤဘၣ်တနံၤန့ၢ် ကဘၣ်လၢပှၤဝဲ ဒၣ်န့ၢ်လီၤ ခဲအံၤထံၣ်ဘၣ်လၢ ပှၤဘၣ်ကိဘၣ်ခဲလၢအအိၣ် လၢကီၢ် ကျီၣ်တဲၣ်အပူၤတဖၣ်ပှၤဟ့ၣ်အဝဲ သ့ၣ်တၢ်အိၣ်န့ၢ် တလၢ အတီၢ်ပူၤန့ၢ် လီၤလၢစ့ဒီလၢ ၁၀ မးတအိၣ်လၢဘၣ် တလၢ စ့ဒီလၢ ၁၀ မးတန့ၢ်ဘၣ်န့ၢ် နကလဲအိၣ်မူဒိးလဲၣ် န ကအိၣ်အိၣ်လဲၣ် စ့အဝဲန့ၢ် ပမ့ၢ်ခိလဲလၢ စ့ယိၤန့ၢ် န့ၢ်ဒၣ်ထံ ၂၀၀ -၃၀၀ ဘးဇိၤန့ၢ်လီၤ တၢ်အံၤတၢ်ကဘၣ်မၤဂ့ၤထီၣ်က့ၤ အိၣ်သ့ၣ်ကတၢ်န့ၢ်လီၤ ဒီးခဲအံၤတၢ်အိးထီၣ်ကျဲလၢတၢ်က သးလီၢ်သးကျဲဆူ ကီၢ်သၢဘၣ်တဘျီန့ၢ် အလီၢ်အိၣ်လၢတၢ် ကဘၣ်မၤချဲထီၣ်က့ၤ Process သ့ၣ်တဖၣ်န့ၢ်လီၤ



တၢ်သံကွၢ်. တၢ်မၤဟးဂီၤပှၤဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်တဖၣ်အါထီၣ်အ ဃိ ပှၤဘၣ်ကိဘၣ်ခဲတဖၣ် အါထီၣ်ဒီးတၢ်အံၤမ့ၢ်စ့ၢ်ကိး ထံဂ့ၤ ကီၢ်ဂၤတဖၣ် အမူအဒါတခါန့ၢ်လီၤ ဒ်သိးတၢ်မၤဟးဂီၤပှၤဂ့ၢ် ဝိခွဲးယၢ်သ့တအိၣ်ဒီး ပှၤဘၣ်ကိဘၣ်ခဲတဖၣ် ကလီၤစ့ၤအဂီၢ် သရၣ်မ့ၢ်အဲၣ်ဒီးတဲဘၣ် ထံဂ့ၤကီၢ်ဂၤတဖၣ်ဒ်လဲၣ်.

တၢ်စံးဆၢ. ထံဒိၣ်ကီၢ်လဲၢ်တဖၣ် ပၢ်လီၤဝဲ ဖိလဲၣ်စံၣ်အိၣ် ဝဲဒၣ်န့ၢ်လီၤ လၢတၢ်ကမၤလီၤစ့ၤ တၢ်စ့ဆူၣ်ခိၣ်တကးတဖၣ်

မ့ၢ်ဂ့ၤ ဒီး ဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ် ကဟဲက့ၤကဖိထီၣ်က့ၤအဂီၢ်ပၢ် လီၤဃၢ်ဝဲအိၣ်န့ၢ်လီၤ ဘၣ်ဆၣ် အဝဲသ့ၣ်ဒၣ်လဲၣ် တလူၤထွဲ ပိာ်ထွဲဝဲဘၣ် မၤထွဲဝဲ တတုၤလီၤတီၤလီၤဘၣ်အယိန့ၢ် ပှၤဘၣ် ကိဘၣ်ခဲန့ၢ် အါထီၣ်ဝဲဒၣ်ကွၢ်ကွၢ်န့ၢ်လီၤ

ပှၤဘၣ်ကိဘၣ်ခဲမ့ၢ်နံၤလၢ အဟဲတုၤအိၣ်ပှၤခဲအံၤန့ၢ် ယ အဲၣ်ဒီးတဲမနုၤလဲၣ်န့ၢ် ထံဂ့ၤကီၢ်ဂၤလၢ အပၢ်လီၤတၢ်သိၣ်တၢ် သိတၢ်ဘျီတဖၣ် ကဘၣ်ကွၢ်ကဒါက့ၤဝဲအတၢ်သိၣ်တၢ်သိတ ဖၣ်န့ၢ်လီၤ ဒီးဒ်အလီၢ်အိၣ်အသိး ကဘၣ်ဘျီဘၣ်မၤဘၣ်က့ၤ ဝဲန့ၢ်လီၤ ကဘၣ် Review Policy or Reconsider their policy န့ၢ်လီၤ ဒ်အလီၢ်အိၣ်အသိး တၢ်ဆိတလဲတဖၣ် ကဘၣ်အိၣ် ထီၣ်ဝဲဒၣ်န့ၢ်လီၤ Refugee အိၣ်ဝဲဒၣ်လၢပှၤထံပှၤကီၢ်န့ၢ် အိၣ် လၢအနံၣ် ၃၀ ဒီး ၄၀ အိၣ်ဝဲဒၣ်န့ၢ်လီၤ အယိအလီၢ်အိၣ်လၢ တၢ်ကဘၣ်ကွၢ်ကဒါက့ၤ ဖိလဲၣ်စံၣ် လၢတၢ်ပၢ်လီၤအိၣ်တဖၣ်န့ၢ် လီၤ ဖိလဲၣ်စံၣ် လၢအတဘၣ်ဘျိးဘၣ်ဒါဘၣ်တဖၣ် တၢ်ကဘၣ် ဆိတလဲက့ၤအိၣ် ဒ်သိးကဘၣ်လိာ်သးဒီး ခုခါတၢ်အိၣ်အသး အဂီၢ်န့ၢ်လီၤ ပပၢ်လီၤအိၣ်ဝဲ ပမ့ၢ်တကွၢ်ကဒါက့ၤအိၣ်ဘၣ်န့ၢ် တၢ်မၤတပျုၣ်တပျီၤ လၢပှၤဘၣ်ကိဘၣ်ခဲဖိသ့ၣ်တဖၣ် အဖိခိၣ် န့ၢ် ကအါထီၣ်ဝဲဒၣ်ကွၢ်ကွၢ်န့ၢ်လီၤ တၢ်မၤဟးဂီၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲး ယၢ်စ့ၢ်ကိး ကဟဲအါထီၣ်ဝဲဒၣ်ကွၢ်ကွၢ်န့ၢ်လီၤ တၢ်တမံၤန့ၢ် တၢ်လၢအရူၤဒိၣ်န့ၢ်မ့ၢ်ဝဲဒၣ် Reconsider their policy န့ၢ်လီၤ ဒ် န့ၢ်အသိး ဒ် ဖိလဲၣ်စံၣ် အိၣ်အသိး တၢ်မၤထွဲအိၣ်တမၤထွဲအိၣ်န့ၢ် အလီၢ်အိၣ်လၢ တၢ်ကဘၣ်လူၤကွၢ်က့ၤအိၣ်န့ၢ်လီၤ တၢ်မၤထွဲ အိၣ်ထဲလဲၣ် တမၤထွဲအိၣ်ထဲလဲၣ်န့ၢ် ကဘၣ် Monitor and Eval- uate က့ၤအိၣ်န့ၢ်လီၤ နပၢ်လီၤဖိလဲၣ်စံၣ်သန့ၣ်က့ၤ နမ့ၢ်တက့ၤ ကွၢ်က့ၤအိၣ်ဘၣ် သၢပျီၤန့ၢ် ပှၤမၤထွဲတမၤထွဲန့ၢ် နတသ့ၣ်ညါ ဘၣ် နကထံၣ်ဒၣ်လၢ တၢ်မၤဟးဂီၤပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ်န့ၢ်အါ ထီၣ်ဝဲဒၣ် ကွၢ်ကွၢ်န့ၢ်လီၤ

အဂၤတခါန့ၢ် တၢ်မၤထီၣ်ဒါပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ် ကလီၤစ့ၤ အဂီၢ်န့ၢ် တၢ်ကဘၣ်ဟ့ၣ်တၢ်သ့ၣ်ညါန့ၢ်ပၢ်ဆူ ထံဖိကီၢ်ဖိက မျၢ်အအိၣ် ဆူၣ်ဆူၣ်န့ၢ်လီၤ တၢ်ဟ့ၣ်တၢ်သ့ၣ်ညါန့ၢ်ပၢ် က ဘၣ်အါထီၣ်၊ ကဘၣ်ဆူၣ်ထီၣ်၊ ကဘၣ်သက့ၤထီၣ်န့ၢ်လီၤ တ နီၤနီၤန့ၢ် တူၢ်ဘၣ်တၢ်မၤတရီၤတပါ၊ တၢ်မၤဟးဂီၤဟးဂီၤအိၣ် ဘၣ်ဆၣ်ဒီး ဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ်စံးတၢ်န့ၢ် မ့ၢ်တၢ်မနုၤလဲၣ်မ့ၢ်န့ၢ် ပထံဖိကီၢ်ဖိကမျၢ်တဖၣ် တသ့ၣ်ညါဝဲဘၣ် အိၣ်ဒိးအါမးန့ၢ် လီၤ အယိ တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၢ် တၢ်ကဘၣ်မၤဆူၣ်ထီၣ်က့ၤအိၣ်၊ ပှၤလၢအလဲအိၣ်သကိးကမျၢ်၊ ဟ့ၣ်ကမျၢ်တၢ်သိၣ်လိ၊ ပှၤ သ့ၣ်တဖၣ်န့ၢ် ဒ်သိးမၤတၢ်ကသ့ ဒီး အဂံၢ်အဘါကဆူၣ်ထီၣ် အဂီၢ်န့ၢ် အဝဲသ့ၣ်ကဘၣ် Support ဝဲ ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤလဲ လၢလၢ ပှၤပှၤလၢ ကျိၣ်စ့ န့ၢ်လီၤ ခိဖျိကျိၣ်စ့တအိၣ်ဘၣ်အယိန့ၢ်တၢ် မၤတတုၤလီၤတီၤလီၤဘၣ် လၢထံကီၢ်အါဘၣ်အပူၤန့ၢ်လီၤ ပၢ် ဃုာ်စ့ၢ်ကိးဒီး ပထံပကီၢ်န့ၢ်လီၤ ထံဆၢကီၢ်ဆၢကရၢသဘျီ တဖၣ် ပဂုာ်ကျဲးစးဟ့ၣ်တၢ်သ့ၣ်ညါဆူ ကမျၢ် ဘၣ်ထွဲဟီၣ် ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ် ဒီး တၢ်ကပတုာ်ကွံာ်တၢ်မၤထီၣ်ဒါပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲး ယၢ်အဂီၢ်န့ၢ် ကျိၣ်စ့တလၢတလီၣ်ဘၣ်အယိန့ၢ် တၢ်လၢပအဲၣ် ဒီးမၤအိၣ်န့ၢ် ပမၤအိၣ်တန့ၢ်ဘၣ်အိၣ်စ့ၢ်ကိးန့ၢ်လီၤ အယိန့ၢ် တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤအဖိခိၣ် အဝဲသ့ၣ်ကဘၣ်လူၤထွဲကွၢ်ထွဲက့ၤဝဲ ဒီး ပှၤလၢအမၤတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၢ် ကဘၣ်ဒုးဆူၣ်ထီၣ်ဝဲ၊ ဟ့ၣ် ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘါဝဲ တကးဒိးဘၣ် ကဘၣ်ဆိၣ်ထွဲဝဲလၢကျိၣ်စ့ဒီးက

ဘဉ်ကတိၤန့ၢ်ခဲးတၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်အဂီၢ် ဒ်သိးကအိၣ်ဒီးတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ် လၢလၢပွဲၤပွဲၤလၢ ကန့ၢ်လီၤဘဉ်ဆူ ကမျၢၢ်ပှၤတတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အကျါဒီး ကမၤဘဉ်က့ၤတၢ်ဟ့ၣ်တၢ်သ့ၣ်ညါ အါအါဂီၢ်ဂီၢ်မး, ကိးကပၤဒဲးမး တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၢ် ကလီၤစ့ၤဒီးကဆံးလီၤကွံာ် ဒီး လီၤမၢ်ကွံာ်ကသ့န့ၢ်လီၤ.

တၢ်သံက့ၢ်- လၢတနံၤအံၤန့ၢ် သရၣ်မ့ၢ်အဲၣ်ဒီးတဲဘဉ် ပှၤဘဉ်ကီၤဘဉ်ခဲ ပှၤလီၤအိၣ်ကမ့ၢ်ဖိတဖၣ်ဒ်လဲၣ်.

တၢ်စံးဆၢ- ယအဲၣ်ဒီးတဲလီၤလီၤဆူ ပှၤဘဉ်ကီၤဘဉ်ခဲဖိခဲလၢာ်လၢ ပအိၣ်ဒီးပတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ် လီၤတၢ်လီၤဆဲးလၢ ထံဂ့ၤကီၢ်ဂၤပာ်ပနီၣ်န့ၢ်န့ၢ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ်တၢ်တဟ့ၣ်ပှၤတၢ်သ့ၣ်ညါလၢပတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်အိၣ်ဒ်လဲၣ်ဘဉ် အယိဒီး ပတသ့ၣ်ညါလၢပကဘဉ်ဆၢထၢာ်က့ၤလၢ ပခွဲးပယၢ်အဖိခိၣ်ဘဉ်. ပတဒီးန့ၢ်ဘဉ်တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်ဘဉ် ဒီး ပတသ့ၣ်ညါဘဉ်အယိန့ၢ် ပကဘဉ်ဃုထီၣ်က့ၤန့ၢ်လီၤ. မၤဖျါထီၣ်က့ၤန့ၢ် ပတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်ဒ်ပမ့ၢ်ပှၤဘဉ်ကီၤဘဉ်ခဲဖိမ့ၢ်ဂ့ၤ, ဒ်ပမ့ၢ်ပှၤလီၤအိၣ်ကမ့ၢ်ဖိတဖၣ်မ့ၢ်ဂ့ၤ ဒ်ပတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်အိၣ်အသိးန့ၢ် ဟ့ၣ်က့ၤပှၤလၢလၢပွဲၤပွဲၤကမၤဖျါထီၣ်န့ၢ်က့ၤပှၤ လၢလၢပွဲၤပွဲၤ ဒီး ဆိၣ်ထွဲပှၤလၢကမၤဖျါထီၣ်ပတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်ဒီး ပှၤလၢအကွၢ်ထွဲပှၤသ့ၣ်တဖၣ်မၤ သုကဆိၣ်ထွဲအိၣ်ဂ့ၤဂ့ၤဘဉ်ဘဉ်န့ၢ်လီၤ. ဒ်န့ၢ်အသိးပဝဲလၢအမ့ၢ်ပှၤဘဉ်ကီၤဘဉ်ခဲဖိဒီး ပှၤလီၤအိၣ်ကမ့ၢ်ဖိတဖၣ်စ့ၢ်ကိး ပသ့



တသးဆံးတဂ့ၤ, ပအိၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ဒိဘဉ်အတၢ်ကွၢ်ပှၤအပှၤပအိၣ်ဒီးပတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်, ပအိၣ်ဒီးပတၢ်အိၣ်မူလၢပအိၣ်မူကသ့အဂီၢ်န့ၢ် အိၣ်ဝဲဒၣ်လၢလၢပွဲၤပွဲၤအယိန့ၢ် ထံတမံၤပကဘဉ်အိၣ်ဒီးသးသဟီၣ် လၢပကဘဉ်ဃုန့ၢ်က့ၤပတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်န့ၢ်လီၤ. တၢ်ကဒုးသ့ၣ်ညါပှၤမ့ၢ်ဂ့ၤ, တၢ်ကဆိၣ်ထွဲပှၤမ့ၢ်ဂ့ၤန့ၢ်ပဘဉ်ဃုန့ၢ်က့ၤပှၤလၢအမၤတၢ်လၢပဂီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အအိၣ်န့ၢ် မ့ၢ်

ပမူပဒါန့ၢ်လီၤ.

တၢ်သံက့ၢ်. လၢခ့ၢ်အဲၣ်ယုၣ်-ကညီဒိကလုာ်စၢဖျိၣ်ကရၢတကပလၢပှၤဘဉ်ကီၤဘဉ်ခဲပှၤလီၤအိၣ်ကမ့ၢ်ဖိတဖၣ်အဂီၢ်ဂုာ်ကျဲးစးမၤတၢ်မန့ၢ်တဖၣ်လဲၣ်.

တၢ်စံးဆၢ. တဘျီလၢလၢာ် ဖဲလၢတၢ်ဒုးတၢ်ယၢ်မ့ၢ်ကဲထီၣ်န့ၢ် ပခ့ၢ်အဲၣ်ယုၣ်-ကညီဒိကလုာ်စၢဖျိၣ်ကရၢန့ၢ် ပဘဉ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢဂ့ၢ်ဂီၤအူအိၣ်, ပဘဉ်ဃုကျဲး ဘဉ်ရဲၣ်ကျဲးန့ၢ်တၢ်လၢ ပှၤဘဉ်ကီၤဘဉ်ခဲဖိသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်န့ၢ်လီၤ. ပထံၣ်လၢကရၢမိၢ်ပှၤန့ၢ် မၤသကိးက့ၤတၢ်ဒီး ကညီကရၢသဘျီတဖၣ် တၢ်လၢပမၤသ့န့ၢ် အဝဲသ့ၣ်ကတိၤန့ၢ်ခဲးတၢ်လၢ ပပှၤထံဖိကီၢ်ဖိ အဂီၢ်ဆူထံဂ့ၤကီၢ်ဂၤ, မိၢ်သီမိၢ်လၢသ့ၣ်တဖၣ်န့ၢ်လီၤ. ခ့ၢ်အဲၣ်ယုၣ် ကရၢမိၢ်ပှၤန့ၢ်ကတိၤန့ၢ်ခဲးတၢ်ဒိၣ်ဒိၣ်မ့ၢ်မ့ၢ်န့ၢ်လီၤ. ဒ်န့ၢ်အသိးပှၤကညီကရၢသဘျီလၢ အအိၣ်လၢကီၢ်ဆၢသ့ၣ်တဖၣ် ခဲလၢာ်ခဲဆူန့ၢ် တၢ်ဒုးတၢ်ယၢ်မ့ၢ်ကဲထီၣ်လဲၣ်န့ၢ် အဝဲသ့ၣ်တဖၣ် ဘဉ်ပာ်ဖျိၣ်ထီၣ်အသးဒီး လဲၤတုၤအိၣ်က့ၤထံဖိကီၢ်ဖိကမျၢၢ်ဒီး လဲၤဃုထံၣ်န့ၢ်က့ၤ တၢ်လၢအလိၣ်တဖၣ်န့ၢ်လီၤ. ဒီးပာ်ဖျါထီၣ်က့ၤဆူ ထံဂ့ၤကီၢ်ဂၤဒီး ဃုက့ၤကျိၣ်စ့ၢ် ဒီး ဘဉ်ပှၤက့ၤတၢ်လၢအလိၣ်တဖၣ်, ဘဉ်ပှၤက့ၤတၢ်အိၣ်တၢ်အိ, တၢ်ကူတၢ်သိး, တၢ်အိၣ်တၢ်ဆိး ပာ်တုၤလၢဖိသ့ၣ်ဆံးတဖၣ် တၢ်ခဲလၢာ်ခဲဆူလၢ တၢ်ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤအဂီၢ်န့ၢ်လီၤ. ပသ့ၣ်ညါလၢပကရၢမိၢ်ပှၤန့ၢ်တပာ်တုၤပထံဖိကီၢ်ကမျၢၢ်ဘဉ်. တကပၤန့ၢ် တၢ်ဟဲဒုးပှၤန့ၢ်ပဘဉ်ဒုးဆၢ န့ၢ်အိၣ်ဒၣ်အတၢ်လီၤ. တကပၤန့ၢ်လၢထံဂ့ၢ်ကီၢ်သဲးန့ၢ်ပဘဉ်ပာ်ဖျါထီၣ်လၢ ပဂဲၤဆၢထၢာ် ဒီး တကပၤစ့ၢ်ကိးန့ၢ်ပဘဉ်ကတိၤန့ၢ်ခဲးတၢ်လၢ ပကမျၢၢ်အဂီၢ်န့ၢ်အိၣ်ဝဲဒၣ်န့ၢ်လီၤ. ကရၢမိၢ်ပှၤန့ၢ် တပာ်တုၤကမျၢၢ်ဘဉ်. ဂဲၤလိာ်ဝဲဒီးပာ်ဖျိၣ်မၤသကိးတၢ်ဒီး ကရၢသဘျီ, ဂံၢ်ခိၣ်ထံးတၢ်ကရၢကရိတဖၣ်န့ၢ်လၢလၢပွဲၤပွဲၤလီၤန့ၢ် ယအဲၣ်ဒီးဒုးသ့ၣ်ညါန့ၢ်လီၤ.

တၢ်သံက့ၢ်. သရၣ်မ့ၢ်အဲၣ်ဒီးတဲအါထီၣ်တၢ်အိၣ်တမံၤမံၤဒံးခါ. မ့ၢ်အိၣ်တဲပှၤပတက့ၢ်.

တၢ်စံးဆၢ. အဲၣ်ဒီးတဲဘဉ်ထံဖိကီၢ်ဖိကမျၢၢ်တဖၣ်လၢ ပအိၣ်ဒီး ပတၢ်ကရၢကရိ လီၤတၢ်လီၤဆဲး ပအိၣ်ဒီးပဂံၢ်ခိၣ်ထံးတၢ်ကရၢကရိန့ၢ်လီၤ. ပတအိၣ်မ့ၢ်အိၣ်ဖျိးဒီး ပတအိၣ်ဘဉ်လီၤဖျိၣ်ဘဉ်. ပတၢ်ကရၢကရိန့ၢ် လူၤထွဲပှၤတသ့ဖဲအသ့န့ၢ်အိၣ်ဝဲဒၣ်န့ၢ်လီၤ. သန့ၢ်က့ၤ ကမျၢၢ်လၢ အဘဉ်ဃုာ်မ့ၢ်ဟးဖျိးတဖၣ်အိၣ်ဝဲဒၣ်လၢ အကကွၢ်အယိ ပလူၤက့ၤတတုၤဘဉ်န့ၢ် ကအိၣ်ဝဲဒၣ်န့ၢ်လီၤ. ပအဲၣ်ဒီးလၢ ပကမျၢၢ်သ့ၣ်တဖၣ်စ့ၢ်ကိး ကန့ၢ်ပာ်ဝဲန့ၢ်လီၤ. ပတပာ်တုၤအဝဲသ့ၣ်ဘဉ်. ဖဲအသ့ဒီးဖဲအတုၤန့ၢ်ပကျဲးစး, တၢ်ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤ ကတုၤအဂီၢ်န့ၢ် ပဂုာ်ကျဲးစးဂဲၤစံးဂဲၤကတိၤ ဒီး ဆုၤထီၣ်ဆုၤလီၤတၢ်န့ၢ် အိၣ်ဝဲဒၣ်အဂ့ၢ်ဒု ပအဲၣ်ဒီးဒုးသ့ၣ်ညါက့ၤန့ၢ်လီၤ.



World Refugee Day 2024
Mae La Refugee Camp

အာဏာသိမ်းမှုဖြစ်ပွားသည့် အချိန်မှစပြီး ၂၀၂၄ ခုနှစ် မေလအထိ ကော်သူးလေ အုပ်ချုပ်နယ်မြေအတွင်း နေရပ်စွန့်ခွာ ထွက်ပြေးတိမ်းရှောင်နေရသော ပြည်သူ့လူထု စုစုပေါင်း (၁,၀၇၈,၅၀၅) ဦးအထိရှိလာခဲ့ကာ ကေအဲန်ယူ-ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံးမှ ပြည်သူ့လူထုစုစုပေါင်း (၆) သိန်းကျော် ကိုကူညီနိုင်ခဲ့ပြီး စစ်ဘေးရှောင်ပြည်သူ့လူထုများအားလုံး လူသားချင်းစာနာ ထောက်ထားမှုဆိုင်ရာအကူအညီများရရှိအောင် လုပ်ဆောင်နေလျက်ရှိသည်။



အိတ်မက်

သွေးပေးပန်းတွေ ဝေတဲ့ ဒေါန
စမ်းချောင်းလေးတွေလဲ
စီးဆင်းနေတယ်၊

ကျေးဇူးကပ်တွေဖြူးငြိမ့်
လေညှင်းလေးတွေ
သီချင်းငြိုးဆိုနေကြတယ်
သို့ပေမဲ့

ကျွန်ုပ်တို့နဲ့ ဖမ်းစဉ်သံ
သောင်ရင်းနဲ့အတူ
ငိုသံရယ်သံ ကြေကွဲသံ
ပူးဆွေးသံ
ယမ်းငွေတရုတ်နဲ့
သောက ကမ္ဘာထဲက
လောကဝန်အလား

တခါက ကော်သူးလေရယ်
ဖြူတွေနှင်းတွေ
မိုးတွေဆောင်းတွေ

ကျေးဇူးကပ်ဖြူးသံနဲ့
ရောင်စုံပန်းကလေးတွေဝေခဲ့

ယခုဝေတဲ့နှင်းတွေကြား
တခါကအတူစားခဲ့ဘူးတဲ့
မိသားစုထမင်းငိုင်းကိုလွမ်းတယ်

ယခုကြော့တိုင်းရေကြား
တခါကအတူတိုက်ခဲ့တဲ့

သူ့ကျွန်မခံ
ကိုယ်ငိုပြောရင်းခွင့်တိုက်ပွဲ
ကရင်သွေးစစ်တာတောင်မှ
တို့တွေတနေရုစီ
ခေါင်းစဉ်တစ်ခုအောက်
နီးရက်နဲ့ဝေးနေရခဲ့တယ်

ရွက်တွေကြော့တိုင်းနွယ်
နွေလေနဲ့အတူ
မင်းတို့ကိုလွမ်းဆွတ်သတိရမိတယ်

သမိုင်းတွေပြောတဲ့စကား
တို့ကရင်တွေ
ရိုးသားတယ်
ဖြူစုတ်တယ်
စည်းလုံးတယ်ဆိုကြပါရဲ့

မင်းတို့အားလုံးကို
လွမ်းဆွတ်ပီးငါငိုခဲ့တဲ့ညတွေ
များလှပါဦး

ယမ်းငွေတွေကြား ထထလန့်နိုးခဲ့တဲ့ည
မင်းပြောဘူးတဲ့စကားတခွန်း
ငါတို့ဘယ်တော့မှ သွေးမကွဲဘူးဆို

ဆောင်းညတညရဲ့အိပ်မက်ထဲ
ခေါင်းစဉ်များစွာအောက်က
ငါအရမ်းချစ်မြတ်နိုးရသော
ကရင်

တသွေးထဲတသိတ်
တညီထဲတညွတ်ထဲ
တစိတ်ထဲတဝမ်းထဲနဲ့
တူညီတဲ့ပန်းတိုင်တခုထဲအောက်က
တို့ရဲ့ညွှန်ဝင်စည်းလုံးခြင်းနေ့ရက်သို့
အတူမျှတက်ရအောင်နော်

ကြယ်ကလေး
၁၆.၆.၂၀၂၄

okD&dtwlr: tUr: oWz0



သုးမီးစီရီအသုးတဖှ် ခးကျီဖးဒိဉ်အယ် ကမျှါသံ (၂) က ဘဉ်ဒိ (၅) က ဖဲ ချဉ်လွံာ်ထုဉ်ကီာ်ရုဉ်၊ ဆိထံးကီာ်ဆဉ် (၂၀၂၄ နံဉ် လါမုး ၁၄ သီ)



သုးမီးစီရီအသုးတဖှ် ခးလီကျီဖးဒိဉ်အယ် ကမျှါဟံဉ်ဟးဂါး (၂) ဖျဉ်ဒီး သီခါဖှ်တံာ်သုဉ်ထီဉ် ၂ ဖျဉ်ဟးဂါး ဖဲဒုသထုဉ်ကီာ်ရုဉ်၊ သထုဉ် ကီာ်ဆဉ် (၂၀၂၄ နံဉ် လါမုး ၁ သီတုး ၃ သီ)



သုးမီးစီရီအသုးတဖှ် ခးကျီဖးဒိဉ်အယ် ဘဉ်သံဝဲသဝီပဲ (၄) က ဒီး ဘဉ်ဒိ (၃) က ဖဲ တီအူကီာ်ရုဉ်၊ ထီတထုဉ်ကီာ်ဆဉ် ဖဲ (၂၀၂၄ နံဉ် လါမုး ၁၃ သီ)



သုးမီးစီရီအသုးတဖှ် ဟဲနဲဉ်လီလးသဝီပုးဒီး ခွဲဉ်အူကွဲဉ်သဝီပီ အဟံဉ် (၈) ဖျဉ်ဖဲ ဖှ်အဉ်ကီာ်ရုဉ်၊ တနဲဉ်ကီာ်ဆဉ် ဖဲ (၂၀၂၄ နံဉ် လါမုး ၁၀ သီ)



သုးမီးစီရီအသုးတဖှ် ဟးသုးကျီဒီးဒီးလီမုဉ်ပီလး ကမျှါဖိဟးထီဉ်ဟးလီကျီအယ် ကမျှါဖိ (၆) ကယီာ်ဘဉ်မုဉ်ပီ ဖဲ ချဉ်လွံာ်ထုဉ်ကီာ်ရုဉ်၊ မူကီာ်ဆဉ် (၂၀၂၄ နံဉ် လါမုးတြုအါရံ ၈ သီတုး ၂၄ သီအတီာ်ပုး)



သုးမီးစီရီအသုးတဖှ် သူဝဲဒြီးဒီး တုာ်လီမုဉ်ပီလး ကမျှါအိဉ် ဆိးလီကျီအယ် ကမျှါဘဉ်ဒိ (၃) က ဖဲ ချဉ်လွံာ်ထုဉ်ကီာ်ရုဉ်၊ ဆိထံးကီာ်ဆဉ် (၂၀၂၄ နံဉ် လါမုး ၁ သီ)

u&lwI [|wI*! wz0



Medic တာ်မာလီပျီအမုး ဘဉ်တံာ်မာအီဖဲ သုးမုဉ်ဒိဉ် သုးဝဲလီဒိဉ်သုဉ် သုဉ်ဘုဉ်ထုဉ် (၂၀၂၄ နံဉ် လါမုး ၁ သီ)



လီာ်ခာဉ်သး သုဉ်ပုာ်ဝဲကျီတီဒိဉ်ရိဉ်ခဲဒီး မာဝဲတံာ်တုဉ်ပီဉ်တဲသကီး ဘဉ်ထွဲသုဉ်ပုာ်ဂုာ်ဒိအမုး ဖဲဖှ်အဉ်ကီာ်ရုဉ် (၂၀၂၄ နံဉ် လါမုး ၁ သီတုး ၃ သီ)



တီအူကီာ်ရုဉ် ရဲဉ်ကျဲမာဝဲ တာ်ဟးဆုာ်ရဲဉ်ကျဲကျဲကမျှါဂုာ်ဒိ တာ်မာလီ (၁) တဘျီ (၂၀၂၄ နံဉ် လါမုး ၁၅ သီတုး လါမုး ၇ သီ)



ကီာ်သူလုယံဉ်ခိဉ်ကပံာ်ကမံးတံာ် မာဝဲတံာ်အိဉ်ပီဉ် ၃ ဘျီတဘျီ (၂၀၂၄ နံဉ် လါမုး ၁၃ သီတုး ၁၅ သီ)



လီာ်ခာဉ်သး ကညီသးစာ်ကရုာ် ရဲဉ်ကျဲမာဝဲ ကညီသးစာ်ကရုာ်မုဉ်နး ပုးထီဉ် ၃၅ ပီတဝီ ကညီသးစာ်ကရုာ် လီာ်ခာဉ်သး (၂၀၂၄ နံဉ် လါမုး ၂၃ သီ)



ပုးဟံဉ်ခိဉ်ပီဉ်ခွဲးယာ် ကမံးတံာ် လီာ်ခာဉ်သး တံာ်အိဉ်ပီဉ် ဘဉ်တံာ်မာအီဖဲ (၂၀၂၄ နံဉ် လါမုး ၂၃ သီတုး ၃၁ သီ)